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Vänstern i Farsta är en del av 
skriftserien Folkviljan.Vänstern 

i Farsta

Rösta för ett  
solidariskt  
Motala!
Quis rem andam sequi 
cusam fuga. 

Hållbar  
energipolitik!  
Daestemporro corro dis 
nonectusam id ut dollab 
inctati aereceptiur.
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Är det inte självklart egent-
ligen? Att alla ska ha råd. 
Råd att betala sin hyra, råd 
att betala sin elräkning, råd 
att köpa kläder till barnen, 
råd att sätta mat på bordet, 
råd att vara sjuk. Vi har idag 
ett Sverige där priserna ske-
nar och allt fler har svårt att 
klara sig. Samtidigt gör elbo-
lag, banker och storföre-
tag gör mångmiljardvinster. 
Samtidigt får vi fler och fler 
mångmiljonärer. Det är ett 
sjukt Sverige. 

Det är ingen slump. Det 
bygger på politiska beslut 
att avreglera marknader. 
Politiska beslut som inte tar 
ansvar för välfärden. Poli-
tiska beslut som pressar ner 
lönerna för vanligt folk sam-
tidigt som skattelättnader 
gör de rikaste rikare. 

På 1 maj kräver vi det själv-
klara: Alla ska ha råd! Till-
sammans kan vi fixa det.

Alla ska  
ha råd!

vansterpartiet.se/ 
blimedlem

Regeringen står på 
de rikas sida
Höginkomsttagare får sänkt skatt med 13 miljarder. Inte en enda 
krona går till höjd a-kassa eller sjukersättning, säger Åsa-Pia 
Järliden som är skattepolitisk expert (V) och tidigare LO-ekonom. 
Sida 4

Serietecknaren  
skildrar vardagslivet  

i glesbygden.

FOTOGRAF: FRIDA SJÖGREN

Mats Jonsson
SERIETECKNARE

Vänsterns krispolitik  
höjer a-kassa och sjukersätt-
ning istället för skattesänk-

ningar för de rika.

Nooshi Dadgostar
PARTILEDARE VÄNSTERPARTIET

Dags för  
rättvisa

Tillsammans tar vi kampen 
för jämlikhet och rättvisa. 

Bara när vi gör det till-
sammans kan vi bekämpa 
högerns splittringspolitik 

och bygga ett samhälle där 
alla har råd och möjlighet 

att leva ett gott liv.

Ge oss Sverige- 
priser på el

Ett Farsta  
för alla

Kvinna, Liv, 
Frihet!

FOTOGRAF: AGNES STUBER

Farsta leds av  
Vänsterpartiet  
Vänsterpartiet tar över 

ordförandeklubban i  
Farsta stadsdelsnämnd. 

Under de kommande fyra 
åren vill vi skapa en mer 

jämlik utveckling i Farsta. 
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Marcus Wallin 

– I en tid där fattigdomen 
och ojämlikheten ökar 

i Sverige är det ännu 
viktigare för mig att 
på arbetarrörelsens 
dag samlas och stärka 
arbetarrörelsen!

Åsa Svedjenäs

– Första maj är en dag för 
solidaritet. En dag för 

jämställdhet och 
jämlikhet. En dag att 
visa att alla människor 
är lika mycket värda.

Sanna Dabolins  

– Jag tror vi behöver en 
hållbar arbetsmarknad 

där människor orkar 
jobba utan att slitas 
ut i förtid. Därför vill 
jag lyfta frågan om 
arbetstidsförkortning. 

En klassisk paroll värd 
att kämpa för: ”sex 

timmars arbetsdag!”

Meltem Cimen 

– För mig är det viktigt att 
demonstrera på första 

maj för att visa att vi i 
arbetarklassen inte 
accepterar hur det 
kapitalistiska systemet 
förstör våra samhällen!

FRÅGA 4
Vad betyder  
1 maj för dig?

1 procent
Den rikaste 1 procenten i världen 
har mer än dubbelt så mycket 
tillgångar som 6.9 miljarder 
människor tillsammans. 

Källa: Oxfam Sverige

Några tar av sparade pengar för att klara fördubblade 
matpriser och elräkningar, andra har inte ens några  
sparade pengar att ta av. Dyrtiderna drabbar som alltid 
de som redan har det ekonomiskt svårt. Här är fyra av 
Vänsterpartiets förslag mot dyrtiderna.

Fyra V-förslag  
mot dyrtiderna

Sverigepriser på el
Det är inte brist på svensk el 
som är förklaringen till våra höga 
elräkningar, utan att det nuvarande 
systemet med skenande elpriser gyn-
nar elbolagen som exporterar el. 

Därför föreslår Vänsterpartiet att 
elmarknaden i vårt land separeras 
från exportmarknaden. På det sättet 
skulle vi kunna återfå låga, normala 
elpriser. Det vore ett rejält prisskydd 
för vanliga svenska hushåll.

Avskaffa  
karensavdraget
När kräksjuka och förkylningar 
härjar på föris då märks karensavdraget 
i plånboken för en förskollärare, bussfö-
rare eller undersköterska. En genomsnitt-
lig dagsinkomst går helt förlorad innan 
sjuklön börjar betalas. 

Vänsterpartiet anser att karensav-
draget bör skrotas helt. Det är inget annat 
än en klasslagstiftning som drabbar 
samhällsbärare i arbetaryrken.

Höj a-kassan
A-kassan behöver bli bättre. Vi 
vill höja den högsta dagpenningen 
och grundbeloppet, höja ersätt-
ningsnivån till 80 procent för hela 
ersättningsperioden samt för tid med 
aktivitetsstöd, förbättra kvalifi-
cerings- och ersättningsvillkoren 
och återinföra studerandevillkoret. 
A-kassans ersättningsbelopp ska 
även indexeras så att de kopplas till 
den allmänna löneutvecklingen.

Med vårt förslag får 80 procent 
av löntagarna 80 procent av sin 
tidigare lön om de blir arbetslösa. 
Det behövs för det enskilda hushållet 
när vi nu går in i en lågkonjunktur. 
Samtidigt är det viktigt för lönta-
garnas position på arbetsmarknaden 
generellt. Sverige är bättre med 
starka och trygga löntagare.

Gratis skolfrukost
Dyrtider innebär hungrigare 
barn. Sex av tio kommuner uppger i en 
undersökning att det går åt mer skolmat, 
särskilt på fredagar och måndagar, sedan 
matpriserna höjts och levnadsomkostna-
derna ökat.

Därför föreslår Vänsterpartiet gratis 
frukost på alla landets skolor. Reformen 
förväntas kosta mellan 0,5–1,0 miljarder 
kronor/år beroende på antalet kommuner 
som ansluter. Beräkningen utgår från 
antalet elever, antal skoldagar och den 
beräknade kostnaden per barn i de kom-
muner som har frukost redan idag.

2. 3. 4.1.
● För många människor ser det ibland ut 
som att partierna mest finns under valårets sista 
kampanjveckor. Framförallt i lokalpolitiken 
kan de verka anonyma mellan valen. Men 
Vänsterpartiet finns här hela tiden. För oss 
pågår politiken oavbrutet. I stadsdelsnämnden 
har Vänsterpartiet tagit över ordförandeposten 
efter valet 2022. Nu arbetar vi aktivt med att 
genomföra våra vallöften och bedriva politik 
för rättvisa och jämlikhet, trots konservativa 
motvindar nationellt. 

I lokalföreningen vill vi verka vi för en 
socialistisk, feministisk och antirasistisk 
utveckling i samhället. Vi har aktiviteter för 
medlemmarna och dialog med alla intresserade 
i området, på lokala torgen och i sociala medier. 
Tydligast syns vi nog på Röda lördagar i Farsta 
centrum. Varje lönelördag bjuder vi på kaffe och 
pratar om aktuella politiska frågor. 

Som del i majoriteten i stadsdelsnämnden 
satsar vi på frågor som rör natur, klimat och unga. 
Samtidigt som vi inte glömmer bort de äldre, 
socialt utsatta samhällsgrupper eller frågor som 
rör trygghet.

Bland konkreta åtgärder som vi har  
varit med och beslutat om hittills finns 
bland annat:
• Utreda möjligheten att bilda naturreservat i 
Majroskogen och Fagersjöskogen 
• Skapa fler ängsytor på befintliga gräsmattor för 
ökad biologisk mångfald

• Fler odlingsytor och gemensamhetsodlingar 
• Verka för att Fagerlids parklek startas upp igen
• Verka för att det ska öppnas fler fritidsbibliotek 
i Hökarängen och Farsta Strand
• Förbättrad tillgänglighet för personer med 
funktionsnedsättningar
• Stärkt förebyggande arbete med unga i 
riskzonen för kriminalitet 
• Öppna ett medborgarkontor i Farsta.

Allt ovan är frågor som vi hade med i vårt 
valprogram. Sedan arbetar vi självklart med alla 
typer av lokala frågor, ur ett vänsterperspektiv. 
Om du har synpunkter eller förslag kring vad du 
vill att stadsdelens politiker ska fatta beslut om 
under mandatperioden är du välkommen att ta 
kontakt med oss. Du kan skriva medborgarförslag 
eller besöka stadsdelsnämndens öppna möten. 
Om du vill påverka politiken i en riktning för 
social rättvisa utanför stadsdelsnämnden är 
du välkommen och önskad i partiföreningen. 
Tillsammans kan vi åstadkomma så mycket mer 
än vad vi kan göra var och en för sig.

LEDARE

Laura Roselli, 
Ersättare för 

Vänsterpartiet i Farsta 
stadsdelsnämnd

Vänsterpartiet finns i 
Farsta även mellan valen

Många politiska partier är osynliga mellan valen. Men vi i Vänster-
partiet finns här året runt, både som lokalförening och genom att 
vi har ordförandeposten i stadsdelsnämnden. Under de komman-
de fyra åren vill vi skapa en mer jämlik utveckling i Farsta.             

Här finns vi.
Engagera dig!

Vänsterpartiet
Farsta
Instagram: 
farstavänstern

Hemsida:
farsta.vansterpartiet.se
E-post: 
farsta@vansterpartiet.se  

Facebook:
Vänsterpartiet Farsta
Bli medlem: 
vansterpartiet.se/bli-medlem

Vänstern i Farsta ges ut av Vänsterpartiet i samarbete med Zetkin Foundation. Redaktion: Lena Birgersdotter, Laura Roselli, Maria Boman, Maria Strandberg. Ansvarig utgivare: Daniel 
Sestrajcic. Upplaga: 28 200  ex. Tryck: Bold Printing Mitt, 2023. 
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Staten bör lindra  
bördan för de 
värst drabbade
Inflationen slår hårt 
mot hushållen, och hår-
dast mot de som tjänar 
minst. Staten skulle 
kunna lätta bördan. 
Men det blir ingen höjd 
a-kassa eller högre 
sjukersättning. Det blir 
inte heller halverade 
kostnader i kollektiv-
trafiken. Däremot blir 
det skattesänkningar 
för de rikaste.
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● – Regeringen säger att den inte 
vill driva på inflationen. Men den beror 
inte på inhemska förhållanden, påpekar 
Åsa-Pia Järliden Bergström, före detta 
lo-ekonom som numera är skattepolitisk 
expert hos Vänsterpartiet. 
 Den moderatledda regeringen har 
däremot sänkt skatten med tretton 
miljarder för löntagare med de högsta 
inkomsterna. De pengarna hade gjort 
större nytta för arbetslösa, sjuka och 
pendlare, menar hon.
 – I stället har man dragit ned på arbets-
marknadspolitiken och lagt en stram 
budget, samtidigt som kostnaden för 
hälften av hushållens nödvändiga utgifter 
– transporter, elektricitet, mat – stiger 
brant på grund av inflationen.

Skattebidrag
I andra änden är systemet med skattebi-
drag intakta. Rut, Rot och ränteavdrag 
ändras inte.

 – Just nu är det kanske inte läge att 
justera i ränteavdragen, kommenterar 
Järliden. Men rent allmänt har dessa skat-
teavdrag inneburit ett stort steg bort från 
den generella välfärdspolitiken.
 Resurser flyttas från det gemensamma 
till enskilda, mer eller mindre välbe-
ställda individer. När inflationen dess-
utom raderar sju års lönelyft, som kon-
junkturinstitutet konstaterade i december, 
återstår inte mycket mer för löntagarna än 
att ställa krav på högre löner. Men avtal 
som ger 4,5–5,5 procent i lönepåslag lär 
inte täcka höjda levnadsomkostnader.

Höga vinster
– Vi har haft en låg inflation under lång 
tid och en löneutveckling som stan-
nade av under pandemin, säger Åsa-Pia 
Järliden. Samtidigt har företagens vinster 
varit höga.
 ”Märket”, industrifackens avtal, 
bestämmer lönenivån för resten av arbets-
kollektivet. Det gynnar exportindustrin 

på bekostnad av de anställda inom handel 
och vård.
 – lo har som mål att löneskillnaderna 
mellan dem i manligt dominerande fack 
och dem i kvinnoyrken ska vara halve-
rade 2028. Det finns ingenting som tyder 
på att vi når dit.

Bantade bidrag
Regeringens bantade bidrag till kommu-
ner och regioner spär på orättvisorna.
 – Enligt skr, Sveriges kommuner och 
regioner, fattas det tio miljarder kro-
nor för i år, påminner Åsa-Pia Järliden 
Bergström.
 Företagen ökar sina vinstmarginaler 
och vältrar över kostnader på kunderna. 
Riksbanken offrar löntagarna när ränte-
höjningar tvingar ut allt fler i arbetslös-
het. Men, säger Järliden, det är inte löne-
bildningen som driver på inflationen.

Per Längby

● Politiken ska inte lägga sig i. Det 
var moderaternas första paradigmskifte, 
anno 1970-tal.
 Sedan dess har allt fler välfärdstjäns-
ter privatiserats, däribland elmarknaden.
 – Och då får människorna frysa i sina 
hem, medan elproducenterna drar in stora 
vinster, säger Nooshi Dadgostar, partile-
dare för Vänsterpartiet.

Det krävs ett helt annat paradigmskifte 
än det den moderatledda regeringen talar 
om i dag, menar hon. Till att börja med 
bör Sverige införa Sverige-priser på el.

 – Elektricitet är en livsnödvändig resurs 
som ska ha ett så lågt pris som möjligt. 
Vi har ett överskott som vi kan och ska 
exportera, men priserna inom landet ska 
ned till tidigare nivåer.

Bli mätta
Politiken bör lägga sig i. När räntan går 
upp, när matpriserna skenar och när den 
ensamstående mamman avstår från sin 
måltid för att barnen ska bli mätta.
 – I stället sänker regeringen skatten för 
höginkomsttagare med ettusen kronor 
i månaden, påpekar Nooshi Dadgostar. 

Vänstern, däremot, står för en krispolitik 
som stöttar de svagaste.
 En sådan politik tar vara på över-
skottet och höjer sjukersättning och 
a-kassa.
 – Vi kan också pröva tillfälligt 
höjda barnbidrag till ensamstående 
föräldrar, säger partiledaren.

Pressad regering
Men var finner man en majoritet för 
detta?
 – Regeringen är pressad. Den har ett 
väldigt lågt förtroende bland väljarna. 

Och vi har nyligen avstyrt en 
skärpning av karensav-

draget. 
 Politiken lägger sig i. 
Antingen den är höger 
eller vänster. Den 
förra vill tala tyst om 

skattesänkningar för de 
rikaste, säger Nooshi Dad-

gostar. Den senare går gärna i 
allians med krafter som står för solidari-
tet och jämlikhet.

Per Längby

Hellre varmt i lägenheten 
än marknadspriser på el

Statens omsorg om medborgarna borde i högre grad riktas till dem som drabbas värst av 
dyrtiden, säger före detta LO-ekonomen Åsa-Pia Järliden Bergström.

Pengar till vården 
hamnar i fel fickor

– Det finns pengar, men de 
ligger i fel fickor.
 Efter 35 år som under- 
sköterska och skötare vän-
tar Patrik Strand otåligt på 
att äldreboende och sjuk-
vård ska få de resurser den 
behöver.
 Inte ens en pandemi lycka-
des väcka de styrande.

Den borgerliga politiken har nått vägs ände, säger Patrik Strand. 
Det behövs en ny politik för en välfärd som man kan lita på.

sjukhus i Malmö har runt tjugo procent 
av undersköterskorna inom många 
verksamheter sagt upp sig under 2022, 
berättar Patrik Strand, vänsterpartist och 
styrelsemedlem i Kommunals sektion för 
regionanställda i Malmö och Trelleborg.

800 miljoner
Det borgerligt styrda Region Skåne, med 
mer än 30 000 medarbetare, ska spara 
800 miljoner kronor i år. 
 – Det motsvarar lönerna för samtliga 
undersköterskor på SUS i Malmö. Vi 
sitter fast i en nedåtgående spiral som gör 
det allt svårare att rekrytera och behålla 
medarbetare.
 I akutsjukvården i Malmö har en tred-
jedel av sjuksköterskorna slutat, i Lund 
hälften. I universitetssjukhusets budget 
gapar ett hål på 1,5 miljarder för 2023. 

Trosvissa 
löften från 
politiken 
om att duktiga 
medarbetare ska 
ro sparbetingen i land 
imponerar inte på Patrik Strand.

Lägsta skatten
– Visst kan vi förbättra våra arbetsmeto-
der, exempelvis mot en mer demokratisk 
styrning där alla yrkesgrupper kan bidra 
med sin kunskap. Men det är politikerna 
som bestämmer över pengarna, och den 
budget de lägger är helt avgörande, lik-
som vilken skatt de tar ut.
 I Region Skånes fall är det en av de 
lägsta i landet.
 – Hälso- och sjukvårdslagen talar om 
god och likvärdig vård. Ingenting om 

vinster. Bland Region 
Skånes privata vårdgivare 

finns det ett femtiotal som 
inte ens har kollektivavtal. Hur 

kan man acceptera att våra skatte-
medel går till en oseriös låglönekonkur-

rens?

Skattefiffel
I Stockholm, berättar Patrik Strand, 
lämnade Kommunal för några år sedan 
en rapport om välfärdsföretag som 
förutom detta dessutom fifflar med 
skatter, pensionsinbetalningar och andra 
skyldigheter.
 Välfärdsbrottsligheten går före lika 
vård till alla. Skattepengarna hamnar i fel 
fickor.

Per Längby

● Covid -19 avslöjade vårdens och 
omsorgens brister och ur dess kaos 
hoppades många att landets största yrkes-
grupp, undersköterskorna, äntligen skulle 
få bättre villkor. Så blev det inte.
 – Tvärtom. På Skånes universitets-
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10 procent De rikaste 10 procenten står för cirka hälften av 
alla koldioxidutsläpp i världen.

Källa: Oxfam Sverige
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Tillsammans 
kan vi flytta 
berg
Vi är så många som vill ha ett 
samhälle för oss alla – inte 
bara de rikaste. Det syns inte 
minst här i Stockholm där 
Vänsterpartiet gjorde vårt 
bästa valresultat på över 
70 år. Tillsammans kan vi 
utmana högerregeringen och 
välfärdsbolagen och skapa ett 
annat samhälle. Ett Stockholm 
och ett Sverige för oss alla.

Vi kavlar upp ärmarna för 
vi vet att välfärden inte 
bygger sig själv. Sen vi tog 
över Stockholms styre så 
har vi gjort ett historiskt 
lyft för våra förskolor, 
stoppat utförsäljningarna 
av allmännyttan och tagit 
tillbaka kontrollen över flera 
äldreboenden. Vi vill ha ett 
välfärdssamhälle som vi kan 
lita på. För oss är det självklart 
att alla ska ha råd att gå till 
tandläkaren, att SL-kortet inte 
ska vara en klassfråga eller att 
barn inte ska gå hungriga till 
skolan.

Så ser det tyvärr inte ut idag. 
Sverige har inte har varit så 
här ojämlikt sedan 1975. Vi i 
Vänsterpartiet vill att pengarna 
ska gå tillbaka till oss och till 
ett samhälle där alla oavsett 
inkomst och bakgrund ska ha 
samma chanser att få en bra 
utbildning, rätt till god vård 
och omsorg och stöd när vi 
blir sjuka eller arbetslösa. Så 
bygger vi ett samhälle för oss 
alla – inte bara de rikaste.

Clara Lindblom 
Bostads- och fastighetsborgar-

råd, Stockholms stad
Boende i Farsta stadsdel

Kom och fira 
1 maj med oss!

Våren är här och med den dess allra 
bästa dag: 1 maj! Kom och fira arbetar-
rörelsens framgångar och framtid 
tillsammans med Vänsterpartiet Sundby-
berg. Vi träffas för gemensam frukost i 
lokalen på Bergdalen 4 (Storskogen) och 

åker sedan till Medborgarplatsen för att 
gå i det stora Stockholmsgemensamma 
tåget. 
 Så ta med dig dina vänner och bekanta 
och demonstrera för jämlikhet och rätt-
visa! Vi ses!

7

Helt sjuka siffror…
40 olika vårdval finns i dag i  Region 
Stockholm. Det innebär att vård
bolagen själva väljer var de vill 
öppna mottagningar inom allt från 
gyne kologi till cancerrehabilitering. 
Det har lett till att det finns väldigt 
mycket vård i innerstan och stora 
vita fläckar i förorterna.

2 000 000 000 kronor extra sats
ade regionen på akutsjukhusen i 
ett räddningspaket i början av året, 
efter en överenskommelse mellan 
Vänsterpartiet och S/C/MPstyret. 
Pengarna ska gå till fler vårdplatser 
och en mer hållbar arbetsmiljö för 
vårdpersonalen.

27 sjukhus i Sverige har nyligen 
granskats av Inspektionen för vård 
och omsorg (IVO) i en stor genomlys
ning av vården och samtliga har fått 
allvarlig kritik av myndigheten. IVO 
konstaterar bland annat att bristen 
på vårdplatser i landet är så allvarlig 
att patientsäkerheten hotas.

2,1 vårdplatser per tusen  invånare 
finns det i Sverige. Siffran har 
halverats de senaste 20 åren och 
är den lägsta i hela Europa. I länder 
som Frankrike, Tyskland och Belgien 
finns det över fem vårdplatser per 
tusen invånare.

120 kronor kostar ett besök på en 
akutmottagning för barn i Region 
Stockholm. I alla andra regioner är 
det kostnadsfritt. Vänsterpartiet 
menar att avgiften inte ligger i linje 
med barnkonventionen, som blev 
svensk lag 2020, och vill att avgiften 
ska tas bort.

11,6 procent fick Vänsterpartiet i 
regionvalet i Stockholm. Det är parti
ets högsta resultat någonsin. Sedan 
valet styr en koalition bestående av 
Socialdemokraterna, Centerpartiet 
och Miljöpartiet regionen med stöd 
av Vänsterpartiet.

SL:s populära sommarlov
skort för ungdomar gör 
comeback i år, tack vare Vän
sterpartiet i Region Stock
holm. Dessutom kommer 
kortet från och med 2024 
gälla under samtliga skollov. 

● Sommaren 2022, strax innan valet, 
svalde det moderatledda styret i Region 
Stockholm stoltheten och återinförde 
sommarlovskortet. 

Det innebar att barn och ungdomar 
kunde resa fritt med SL till vänner och 
aktiviteter hela sommaren, ett upp skattat 

initiativ bland många barnfamiljer.
När Vänsterpartiet förhandlade med 
Socialdemokraterna, Centerpartiet och 
Miljöpartiet som tog över makten efter 
valet var sommarlovskortet ett av V:s 
viktigaste krav på kollektivtrafiksidan.

– Fritt resande för barn och unga är en 
otroligt viktig fråga i Stockholm,  
inte minst för jämlikheten då många 
 familjer som har det tufft ekonomiskt  
annars tvingas välja bort barnens SL-
kort, säger Anna Sehlin som är oppo-
sitionsråd för Vänsterpartiet i Region 
Stockholm.

Utöver att säkerställa att sommarlovs-
kortet blir kvar kommande år lyckades 
Vänsterpartiet även förhandla fram en 

utökning. Från och med 2024 kommer 
kortet även att gälla under sportlov, påsk-
lov, höstlov och alla andra skollov.

– I vår egen budget föreslår vi fritt 
resande för barn och unga året runt, 
det vore det bästa för Stockholm. Men 
lovkortet ser vi som en vinst och ett stort 
steg i rätt riktning, säger Anna Sehlin. 

Även 2018 fick barn och unga resa fritt 
på sommaren, tack vare en uppgörelse 
mellan Vänsterpartiet och den dåvarande 
S-ledda regeringen som innebar att sta-
ten sköt till pengar till regionerna. Stödet 
försvann sedan när en M/KD-budget 
röstades igenom i riksdagen med stöd av 
Sverigedemokraterna.

Sommarlovskortet kommer tillbaka 

Sommarlovskortet är viktigt för jämlik
heten i Stockholm, menar oppositionsrådet 
Anna Sehlin (V).

De regler som gjort att nät
läkare som Kry och Doktor.se 
fått extra pengar för video
samtal tas nu bort.
● Under tiden som Moderaterna haft 
makten i Region Stockholm har flera 
olika regler införts som ska gynna så 
kallade nätläkarbolag som etablerar sig 
i huvudstaden. Kostnaderna för den här 
typen av vård har skenat de senaste åren, 
och skattebetalarna har stått för notan.

Men nu ändras ersättningssyste-
met, efter en överenskommelse mellan 
 Vänsterpartiet och partierna S, C och 
MP som styr Region Stockholm sedan 
valet.

Vård för rika
– Vi är väldigt nöjda med förändringen, 
det här har vi kämpat länge för, säger 
Jonas Lindberg (V), oppositionsråd i 
Region Stockholm, och fortsätter:

– Videobesök är en viktig del av 
vårdutbudet. Men eftersom utvärderingar 
har visat att nätläkarna kostar regionen 
stora summor pengar och oftast nyttjas 
av rikare personer med lättare åkommor 
är det viktigt att vi styr vårdens resurser 
på ett bättre sätt.

Tidigare har nätläkarbolagen fått 300 
kronor extra för ett videosamtal med 
en patient som är skriven på en annan 
vårdcentral, som en extra ersättning för 
”otrogna” patienter. 

Den pengen, så kallad inomlänsersätt-
ning, tas nu bort. Dessutom har ersätt-
ningen för ett videobesök och ett fysiskt 
besök på en vårdcentral varit densamma, 
trots att fysiska besök i praktiken kräver 

mer resurser. Från och med nu sänks er-
sättningen för videobesök till 80 procent 
av ett vanligt läkarbesök.

–  Vård ska ges efter behov och skatte-
medel ska användas på ett ansvarsfullt 
sätt. Det här är ett första steg mot en mer 
behovsstyrd vård, säger Jonas Lindberg.

Hundra miljoner
Exakt hur mycket pengar som regionen 
kommer att spara på nätläkarreformen 
är svårt att säga på förhand, men det 
handlar sannolikt om stora summor. 
Förra året fick de två bolag som öppnat 

vårdcentraler i Stockholm totalt över 
hundra miljoner kronor i inomlänsersätt-
ning som nu tas bort.

– Det här är pengar som vi i stäl-
let kan satsa på akutsjukhusen och på 
vårdcentralerna, där de kommer att göra 
mycket större nytta, säger Jonas Lind-
berg.

Den slopade gräddfilen för nätläkar-
na ingår i det 44-punktsprogram som 
Vänsterpartiet förhandlade fram med det 
nya styret i Region Stockholm efter valet 
förra året. De nya reglerna klubbades i 
februari och börjar gälla den 1 maj i år.

Jonas Lindberg, oppositionsråd i Region Stockholm, är nöjd över den nya nätläkarreformen 
som Vänsterpartiet har förhandlat fram.
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Nya spelregler för videosamtal med läkare i Stockholm

Nätläkarnas gräddfil
försvinner i Stockholm
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Sedan 2008 har privata 
vårdbolag fått styra var nya 
vårdcentraler ska öppnas. 
Det har lett till många 
 etableringar i innerstan 
och i rikare kranskommuner. 
I förorter med sämre hälsa 
lyser bolagen med sin från-
varo.
● Antalet vårdcentraler i Region Stock
holm har ökat med 65 sedan dörrarna 
öppnades för marknaden i och med att 
den fria etableringsrätten infördes för 
fjorton år sedan, enligt en granskning i 
Dagens Nyheter. I stadsdelar som Kungs
holmen, Norrmalm, Södermalm och 
Östermalm har antalet vårdcentraler nära 
nog fördubblats.

Men så ser det inte ut överallt. I 
många kommuner är antalet vård   
cen  traler detsamma eller till och med 
lägre än innan privatiseringsreformen, 
däribland Huddinge och Botkyrka. Detta 
trots att befolkningen har ökat rejält 
under samma tid.

– I Stockholm är det väldigt tydligt att 
det är socioekonomiskt starka områden 
som har fått fler vårdcentraler, säger 
Magnus Isacson.

Han är läkare på Ekerö vårdcentral, 
ordförande för Svensk förening för all
mänmedicin, och har tidigare arbetat på 
en vårdcentral i Tensta.

Ojämlik vård
– Å ena sidan kan det vara bra för 
människor att ha tillgång till en vård
central nära sitt arbete, om man jobbar i 
stan. Men alla har inte samma möjlighet 
att välja, till exempel äldre och sjukare 

patienter eller patienter som behöver 
hemsjukvård, säger Magnus Isacson.

De orter där vårdbolagen väljer att 
inte etablera sig är också de orter där 
vårdbehoven är som störst. 

Nacka och Botkyrka är två ungefär 
lika stora kommuner sett till folkmängd, 
men det finns dubbelt så många vård
centraler i Nacka (tolv) som i Botkyrka 
(sex). Samtidigt är medellivslängden 
i Nacka flera år högre än i Botkyrka, 
antalet hjärtinfarkter per invånare lägre 
och färre har fetma, enligt statistik från 
Sveriges kommuner och regioner, SKR.

Vikta resurser
Sedan ett par år tillbaka vägs socio
ekonomiska faktorer in i de ersättningar 
som vårdcentralerna får från regionen. 
Men den bonus som ges till verksam
heter i ekonomiskt svagare områden 
tycks inte ha fått någon större effekt på 
antalet vårdcentraler.

– Om vi ska ha det här vårdvals
systemet, och det kommer vi sannolikt 
att ha inom överskådlig framtid, så  skulle 
man behöva vikta resurserna mycket mer 
efter socioekonomiska faktorer, menar 
Magnus Isacson.

Ett annat problem är att vårdcentraler 

utanför innerstan har svårt att behålla sin 
personal, och patienter får ofta träffa nya 
stafettläkare vid varje besök. 

I dag råder en ganska bred samsyn 
kring behovet av en mer ”nära vård” i 
Sverige. En fast läkarkontakt sägs vara 
nyckeln till att lösa många av sjuk
vårdens problem. Studier från grann
länder som Norge och Danmark, där fler 
är skrivna hos en specifik namngiven 
läkare, har visat på stora hälsovinster.

– I socioekonomiskt utsatta  områden 
är det i princip bara eldsjälar som jobbar. 
Man gör det inte för lönen, för den är 
inte högre. Det borde gå att göra den 
typen av tjänster mer attraktiva, till 
exempel genom att erbjuda ansvar för ett 
begränsat antal patienter, säger Magnus 
Isacson.

Går det att få en mer jämlik vård med 
dagens etableringsfrihet?

– Jag är lite tudelad till vårdvals
model len. Det finns både för och nack
delar. 

– Det finns goda exempel, bland 
annat i Bergsjön i Göteborg där en privat 
vårdcentral öppnade efter att en dys
funktionell regiondriven verksamhet 
tvingats stänga. Man bör vara prag
matisk och främja det som fungerar.

Foto: Pexels

Nacka och Botkyrka är två ungefär lika stora kommuner sett till folkmängd, men 
det finns dubbelt så många vårdcentraler i Nacka (tolv) som i Botkyrka (sex). Sam-
tidigt är medellivslängden i Nacka flera år högre än i Botkyrka.

Ekonomiskt starka områden gynnas av fri etableringsrätt för vårdcentraler

Vården blir ojämlik när 
marknaden bestämmer

– Alla har inte samma möjlighet att 
välja, till exempel äldre och sjukare 
patienter, menar Magnus Isacson.
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Alla ska  
ha råd!

1 maj
2023

Fira med  
Vänsterpartiet

Sveriges största
1 maj firande

BRANDTAL // FOODTRUCKS // BARNHÖRNA
LIVEMUSIK // POESI // DEMONSTRATIONSTÅG

 12.00  Samling Medborgarplatsen
 13.00  Avmarsch
 13.30  Scenprogrammet börjar (Kungsträdgården)


